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 وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
از سرگیری کنسرت  ها،  اعلام  با 
گفت: دومین جلسه شورای عالی 
سینما نیز به زودی برگزار می  شود 
اول  جلسه  مصوبات  پیگیر  و 
محمدمهدی  هستیم.  شورا  این 
اسماعیلی در حاشیه جلسه هیات 
دولت در جمع خبرنگاران درباره 
آخرین برنامه ریزی  ها در خصوص 
اظهارداشت:  فجر  جشنواره  های 
با  همزمان  جشنواره  ها  امسال 
با رویکرد  برگزاری در پایتخت، 
استانی در سایر استانها نیز برگزار 
برای  داد:  توضیح  وی  می  شود. 
نمونه در حوزه جشنواره تئاترفجر، 

تقسیم  منطقه   4 در  استان ها 
شده  اند تا مخاطبان هنر تئاتر در 
سایر استان ها نیز بتوانند از آثار 
این جشنواره بهره  مند شوند و در 

حوزه تجسمی نیز در همه استانها 
جشنواره هنرهای تجسمی خواهیم 
داشت. وی با بیان اینکه 7 جشنواره 
مهم پیش  رو داریم که دبیرهای آنها 

انتخاب شدند، از آغاز برنامه ریزی و 
آماده سازی جشنواره  های فجر خبر 
داد. اس ماعیلی همچنین گفت: این 
هفته با از سرگیری کنسرت  ها شاهد 
افزایش فعالیت  های موسیقی بودیم و 
همکاران ما در دفتر موسیقی در حال 
فعالسازی سایت فروش بلیت برای 
کنسرت  های مختلف هستند. وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی همچنین به 
مصوبه پذیرش نظام استاد - شاگردی 
اشاره کرد و افزود: این کار از هفته 
آینده در یکی دو رشته به صورت 
آزمایشی شروع می  شود و به تدریج 
توسعه یافته و به فارغ  التحصیلان 

مدرک دانشگاهی داده خواهد شد.

 »سلامت« می تواند
 ژانر مستقل سینما باشد 

  رکوردشکنی »لوپتو« 
در شهرهای فاقد سینما

 انیمیشن »لوپتو« توانست با پیشتازی 
از فیلم »موقعیت مهدی« و جذب ۸۵ 
هزار مخاطب و فروش یک میلیارد تومان، 
رکورد فروش یک فیلم در شهرهای فاقد 
سینما را بشکند. پس از گذشت 9 هفته از 
آغاز اکران انیمیشن سینمایی »لوپتو« به 
کارگردانی عباس عسکری و تهیه کنندگی 
کاوه،  احسان  و  صادقی  محمدحسین 
نخستین آمار رسمی از فروش سیار این 
فیلم توسط پخش بهمن سبز منتشر شد. 
این انیمیشن که از 11 آبانماه روی پرده 
سینماهای سراسر کشور رفته است، با جذب 
493 هزار مخاطب در سینما و بیش از ۸۵ 
هزار مخاطب در اکران سیار، توانسته در 
آستانه 13 میلیاردی شدن قرار بگیرد. طبق 
آمار سمفا، سهم سینماهای سراسر کشور 
از فروش انیمیشن »لوپتو« 11 میلیارد و 
۸۵0 میلیون تومان، و فروش اکران های 
سیار این انیمیشن در شهرهای فاقد سینما 
نیز به مرز یک میلیارد تومان رسیده است. 
»موقعیت مهدی« با فروش 2 میلیارد و ۵0 
میلیون تومان رکورددار فروش اکران سیار 
در تاریخ سینمای ایران است. اما سهم این 
فیلم در شهرهای فاقد سینما جذب 7۵ هزار 
مخاطب و 900 میلیون تومان فروش بود. 
اکنون »لوپتو« با جذب ۸۵ هزار مخاطب و 
یک میلیارد تومان فروش در شهرهای فاقد 
سینما، توانست رکورد »موقعیت مهدی« 
را بشکند و پرفروش ترین فیلم سینمای 
ایران در شهرهای فاقد سینما شود. طبس، 
دزفول، ابهر، باخرز، خنداب و الاشتر از جمله 
پرفروش ترین شهرهای فاقد سینما در اکران 
»لوپتو« هستند. گفتنی  است تاکنون اکران 
سیار »لوپتو« در شهرهای دارای سینما 
که همواره سهم بزرگی از فروش سیار را 
به خود اختصاص می دهند، آغاز نشده 
است و پیش بینی می شود با آغاز نمایش 
این انیمیشن در این شهرها، بتواند رکورد 
فروش کل اکران  سیار در سینمای ایران را 
نیز از آن خود کند. اکران سیار چرخه ای 
برای نمایش فیلم در شهرهای فاقد سینما 
و اکران های غیرسینمایی در شهرهای دارای 
سینماست. انیمیشن موزیکال، شاد و مهیج 
»لوپتو« نخستین محصول مرکز انیمیشن 
سوره، در استودیوی فراسوی ابعاد توسط 
هنرمندان جوان کرمانی تولید شده است. 
این انیمیشن در مدت یک ونیم ماه اکران 
خود در فصل پاییز به پرمخاطب ترین فیلم  

تبدیل شده است.

  سیدمهدی جوادی، مدیرعامل 
فارابی با بیان اینکه سینمای ایران 
در حوزه بهداشت و سلامت، کارهای 
نکرده بسیاری دارد، اظهارکرد: حوزه 
سلامت و تبادل آن با فرهنگ و سینما 
آنقدر مهم هست که اگر سلامت 
را ژانر مستقل سینمایی بدانیم، 
بی راه نگفته ایم. وی ادامه داد: به 
اندازه ای که مزیت و توانمندی در 
عرصه پزشکی وجود دارد، گفته و 
تعریف نشده است، بنابراین بازنمایی 
تلاش کادردرمان و همراهان آنان 
که در بخش های گوناگون عرصه 
و  مهم  هستند،  مشغول  پزشکی 
لازم به نظر می آید. مدیرعامل فارابی 
تصویرکشیدن  به  در  تأکیدکرد: 
تلاش های کادردرمان گروه های 
جهادی در مهار بیماری کرونا که 
یک دستاورد مهم ملی محسوب 
می شود فقدان ثبت و ضبط خاطرات 
و اقدامات کادرپزشکی، درمانی و 
نیروهای جهادی در آن ایام است که 
الهام بخش فیلمنامه نویسان شود. 
اینکه چه بگوییم برعهده دوستان 
تلاش گر ما در عرصه پزشکی است که 
مملو از تجربه و دانستنی ها هستند و 
در ادامه چطور گفتن اش تکلیفی بر 
دوش ماست تا بتوانیم نمایندگان 
تصویرکشیدن  به  برای  خوبی 
و  کادردرمان  کوشش  و  سعی 
دستاوردهای علمی عرصه پزشکی 
کشورمان باشیم. جوادی اظهارکرد: 
خوشبختانه بعداز انتشار فراخوان، 
سینماگران استقبال بسیار خوبی 
از برگزاری این رویداد داشتند تا 
امیدوار باشیم که انتخاب بهترین 
طرح و ایده، منجر به ساخت فیلمی 

در خور زحمات کادردرمان شود. 

   سیدمحمدمصطفی موتورچی، دستیار 
ارشد دبیر چهل ویکمین جشنواره بین المللی 
تئاترفجر و داور جشنواره تئاتر منطقه ای، درباره 
جایگاه تئاتر و هنرمندان استان ها در بازبینی های 
جشنواره تئاتر منطقه ای گفت: من تئاتر را از 
شهرستان شروع کردم و سعی بر این داشتم 
که در بیشتر جشنواره ها حضور داشته باشم. با 
وجود مشکلات زیاد و کمبودهایی که در بعضی 
شهرستان ها وجود دارد، در اکثر نقاط کشور 
متاسفانه زیرساخت کارهای نمایشی ضعیف 
است. این هنرمند ادامه داد: امکانات بخش 
مهمی از پرورش استعدادهاست. اما به رغم همه 
این کمبودها هنرمندان استانی خود را ثابت 
کرده اند و آماده برای شرکت در جشنواره هستند. 
داور جشنواره درباره کیفیت آثار بازبینی شده در 
جشنواره تئاتر منطقه ای بیان داشت: هنرمندان 
تئاتر در سخت ترین شرایط خلاقیت خودشان را 
حفظ می کنند. آثاری که بازبینی شده از نظر من 
شاخصه های کیفیت را داراست و می توانم، بگویم 
از تماشای بعضی آثار شگفت زده شدم. موتورچی 
درباره احیای جشنواره تئاتر منطقه ای واهمیت 
آن برای دبیرخانه تئاتر فجر و اداره کل هنرهای 
نمایشی گفت: از روز اولی که با آقای کوروش 

زارعی برنامه ریزی های جشنواره تئاترفجر را 
انجام می دادیم، شاهد این هستم که 2 مورد 
برای او بسیار مهم بود؛ اول بازبینی آثار ارسال 
مستقیم به جشنواره تئاترفجر که به صورت 
حضوری و زنده انجام شود. و دوم برپاشدن و 
احیای مجدد جشنواره تئاتر منطقه ای که با 
حمایت های آقای کاظم نظری، مدیرکل محترم 
هنرهای نمایشی کشور و مدیران استان ها 
این کار صورت گرفت و روشن کننده چراغ 
جشنواره استان کرمانشاه است. او در ادامه 
افزود: در کشور ما تولید آثار نمایشی بیشتر از 
جشنواره ها صورت می گیرد و اگر جشنواره ای 
برگزار نشود تولید آثار نمایشی کمرنگ می شود. 
مصطفی موتورچی عادلانه ترین راه برای حضور 
در تئاتر فجر را جشنواره منطقه ای دانست و 
بیان داشت: حضور جشنواره تئاتر منطقه ای 
حسی بسیار متفاوت از سایر جشنواره ها دارد 
و من جشنواره تئاتر منطقه ای را عادلانه ترین 
راه برای حضور در جشنواره تئاتر فجر می دانم. 
او ادامه داد: از برگزاری مجدد جشنواره تئاتر 
فجر مناطق بسیار خرسند و خوشحال هستم 
و می دانم هنرمندان حاضر در این جشنواره 
انرژی گرفتند و پرقدرت در تئاترفجر حاضر 

می شوند. دستیار ارشد دبیر چهل ویکمین 
جشنواره بین المللی تئاتر فجر افزود: مهم ترین 
اتفاق در جشنواره تئاتر منطقه ای تبادل اندیشه 
و معاشرت گروه های نمایشی با استان های دیگر 
است که چراغ این جشنواره بعد از هفت سال 
وقفه با حضور 17 اثر نمایشی و همراهی بیش 
از 230 هنرمند در استان کرمانشاه روشن شد. 
مصطفی موتورچی از پیش بینی خود نسبت به 
کیفیت آثار چهل ویکمین جشنواره بین المللی 
تئاتر فجر گفت: در مسابقه بزرگ صحنه ای 
تئاتر فجر، شرکت کنندگان از چند راه وارد این 
بخش می شوند، بخش ارسال مستقیم که متن 
ارسال می شود و بازبینی به صورت حضوری 
انجام می شود. بخش دیگر، برگزیدگان جشنواره 
تئاتر منطقه ای است که وارد مسابقه صحنه ای 
جشنواره تئاترفجر می شوند. یکی از دلایلی که 
جشنواره تئاتر منطقه ای را دارای اهمیت می کند، 
توجه ویژه به تئاتر استان ها و شرکت در فجر 
است. من همه آثاری که به صورت ارسال مستقیم 
درخواست حضور در چهل ویکمین جشنواره 
بین المللی تئاترفجر را داشته اند دیده ام، از نظر 
من امسال به امیدخدا جشنواره قابل قبول و پر 

قدرتی در بخش های مختلف خواهیم داشت.

داورجشنوارهتئاترفجرمنطقهای:

از تماشای بعضی آثار شگفت زده شدم

  هم اکنون »ساترا« بر بیش از ۱۷ پروژه 
در حال تولید نظارت دارد

 مدیرکل نظارت و تطبیق ساترا گفت: یکماه تا 40 روز 
حداکثر زمانی است که طرح ها در شورا بررسی و نتیجه نهایی 
ابلاغ می شود و هم اکنون »ساترا« بر بیش از 17 پروژه در 
حال تولید نظارت دارد و اولویت، سرعت عمل در مجوزدهی 
و پایبندی به مقررات کشور است. مهدی سیفی چارانی 
درخصوص تعداد مجوزهای صادرشده در رسانه های صوت و 
تصویر فراگیر در ساترا ، اظهارداشت: در معاونت پایش 
سازمان تنظیم مقررات صوت و تصویر فراگیر)ساترا( دو نوع 
مجوز صادر می شود، مجوز تولید و مجوز انتشار که مبنای آن 
بر اساس سریال ها و برنامه های ایرانی است و مجوز نمایش 
برای آن صادر می شود. وی افزود: مجوز تولید از طریق سامانه 
ساترا ارائه می شود. پس از ارائه طرح یا فیلمنامه ، این موارد در 
کارگروه تخصصی بررسی می شود و انطباق آن با ارزش های 
فرهنگی و دینی مورد بررسی قرار می گیرد. در این بخش 
رسانه می تواند با اخذ مجوز تولید، به تولید محتوای مدنظر 
خود بپردازد. از این مرحله به بعد در حین تولید اثر، ساترا بر 
پروژه های تولیدی نظارت می کند. مدیرکل نظارت و تطبیق 
ساترا در ادامه به ارائه توضیح درخصوص نحوه صدور مجوز 
در ساترا پرداخت و بیان کرد: سابق بر این سامانه میزبان 
برای صدور مجوز در حوزه رسانه های صوت و تصویر، سامانه 
الماس بود که این رویه امروز از طریق سامانه جامع ساترا به 
انجام می رسد و طرح یا فیلمنامه از طریق این سامانه که در 
وبگاه سازمان تنظیم مقررات صوت و تصویر فراگیر قابل 
دسترسی است، دریافت می شود. وی همچین در خصوص 
میانگین زمانی بررسی طرح ها اظهارداشت: یکماه تا 40 
روز حداکثر زمانی است که طرح ها در شورا بررسی و نتیجه 
نهایی ابلاغ می شود؛ در واقع ساترا تمام تلاش خود را در 
راستای تسهیل گری می کند تا یک اثر به سرانجام برسد. بابک 
کرباسی زاده، کارشناس رسانه نیز درباره روند مجوزدهی ساترا 
عنوان کرد: ساترا طی ماه های اخیر دوران گذاری را سپری 
کرد و به نوعی تولد دیگری داشت و در مسیر تحول و توسعه 
خوبی حرکت کرد. البته قطعا هر سازمانی در مسیر اهداف 
خود با چالش هایی روبه روست اما ریل گذاری خوبی در ساترا 
صورت گرفته است. این کارشناس رسانه تاکید کرد: ناگفته 
نماند در این مسیر متاسفانه یک نقطه ضعفی وجود دارد که 
البته در اکثر سازمان های دولتی دیده می شود، این مورد 
هم به ضرورت اطلاع رسانی بیشتر نسبت به تحولات مثبت 
برمی گردد. وی خاطرنشان کرد: به عقیده من روند ایجاد شده 
به سمت توسعه کسب وکار، احترام به پلتفرم ها را به دنبال 
داشت و این رویه را نظام مند کرد؛ از همه مهم تر تسهیل گری 
در زمینه سرمایه گذاری بیشتر در صنعت VOD ها پیش 
رفته است. مدیرکل نظارت و تطبیق سازمان تنظیم مقررات 
رسانه های صوت و تصویر فراگیر افزود: اولویت ساترا، سرعت 

عمل در مجوزدهی و پایبندی به مقررات کشور است. 

بیـــن المـــلل
 

 
گــــزارش

روسیه:
  نظامی  گری ژاپن یک 
»تهدید امنیتی« است

 مسکو، طرح توکیو برای استقرار موشک  های 
مافوق صوت در جزیره هوکایدو را یک چالش جدی 
دانست. به گزارش ایسنا به نقل از راشاتودی، آندری 
رودنکو، معاون وزیر امور خارجه روسیه گفت: مسکو 
آماده است تا تهدیدهای ناشی از استقرار نظامی ژاپن 
در نزدیکی جزایر روسیه در خاور دور را خنثی کند. 
این بیانیه پس از آن منتشر شد که شبکه تلویزیونی 
ژاپنی NHK در اواخر دسامبر به نقل از وزارت دفاع 
این کشور خبر داد که توکیو در حال برنامه ریزی برای 
استقرار موشک  های مافوق صوت در جزیره هوکایدو 
است، جزیره  ای که با جزایر کوریل روسیه هم مرز 
است، ژاپن روی بخش جنوبی این جزیره ادعا داشته 
و آن را سرزمین  های شمالی می  نامد. مسکو در آن 
زمان این اقدام را محکوم کرد. رودنکو در گفت  وگو با 
»تاس« گفت: ما فعالیت  های توکیو را چالشی جدی 
برای امنیت کشورمان و کل منطقه آسیا و اقیانوسیه 
می  دانیم. این دیپلمات با محکوم کردن »نظامی  سازی 
سریع ژاپن« و افزایش »بی  سابقه« بودجه نظامی 
این کشور، افزود: »اگر چنین اقداماتی ادامه یابد، ما 
مجبور خواهیم شد اقدامات تلافی  جویانه مناسبی را 
برای جلوگیری از تهدیدات نظامی که روسیه با آن 
مواجه است، اجرا کنیم.« در سال 2017، شینزو آبه، 
نخست  وزیر وقت ژاپن، طرحی را برای بازنگری در 
قانون اساسی صلح  طلبانه این کشور که مدت کوتاهی 
پس از جنگ جهانی دوم تحت نظارت ایالات متحده 
تصویب شد، رونمایی کرد. اگرچه این سند توکیو را 
از حفظ ارتش ثابت منع می  کند، اما ژاپن نیروهای 
دفاع شخصی قدرتمندی دارد. آبه در آن زمان گفت 
که اصلاحات وضعیت آنها را صراحتا نشان خواهد داد. 
ماه گذشته، دولت ژاپن پیش نویس بودجه دفاعی 
بی  سابقه ۵1 میلیارد دلاری را برای سال مالی 2023 
تصویب کرد. توکیو همچنین استراتژی امنیت ملی 
خود را اصلاح کرد و امکان دستیابی به قابلیت  های 
ضدحمله را فراهم کرد. نخست وزیر فومیو کیشیدا در 
ماه دسامبر با اشاره به تهدیدهای چین و کره شمالی 
گفت: رسیدگی به تهدیدهای موشکی تنها با شبکه 
دفاع موشکی موجود به طور فزاینده دشوار شده 
است. ژاپن، همراه با بسیاری از کشورهای غربی، پس 
از حمله نظامی مسکو به اوکراین که در فوریه گذشته 
آغاز شد، تحریم  هایی را علیه روسیه اعمال کردند. 
این کشور همچنین تدارکات نظامی از جمله کاپشن 
و کلاه ایمنی را به کی یف فرستاد. از آن زمان روسیه 
چندین مقام ارشد ژاپنی از جمله کیشیدا را به دلیل 
انجام یک کمپین بی  سابقه ضدروسیه در لیست سیاه 

قرار داده است.  

رئیسجمهورکرهجنوبیمطرحکرد

هشداربهلغوتوافقنظامیبا»کرهشمالی«

وزیرارشاد:

دومینجلسهشورایعالیسینمابرگزارمیشود

کوتــــاه

    رئیس جمهور کره جنوبی هشدار داد: اگر کره شمالی 
باردیگر حریم هوایی این کشور را نقض کند، توافق نظامی 
بین 2 کشور که سال 201۸ امضاء شده، لغو خواهد کرد. به 
گزارش رویترز، در ادامه افزایش تنش ها در شبه جزیره کره، 
دفتر ریاست جمهوری کره جنوبی خبر داد اگر کره شمالی 
باردیگر حریم هوایی کره جنوبی را نقض کند، توافق نظامی 
با کره شمالی را لغو می کنیم. توافق نظامی بین کره جنوبی و 
کره شمالی سال 201۸ و در حاشیه دیدار »مون جائه این«، 
رئیس جمهور وقت کره جنوبی و »کیم .جونگ. اون«، رهبر 
کره شمالی امضاء شد. طبق این توافق نامه، دو کشور توافق 
کردند که »همه اقدامات خصمانه« بین دو کشور لغو، 
یک منطقه پرواز ممنوع در مناطق مرزی ایجاد و مین ها 
و پاسگاه های دیده بانی در »منطقه غیرنظامی« برداشته 
شود. برهم زدن این توافق یعنی برگشت پاسگاه های مرزی، 
رزمایش های با آتش زنده )live-fire( در منطقه پیش تر 
پرواز ممنوع و آغاز پخش تبلیغات در مناطق مرزی که همه 
این اقدامات خشم پیونگ یانگ را قبل از توافق برمی انگیخت. 
دوشنبه پیش ورود پهپادهای کره شمالی به حریم هوایی 
سئول، توجه منتقدان را به پدافند هوایی کره جنوبی جلب 
کرد و این در حالی است که سئول تلاش دارد تا تهدیدهای 
فزاینده هسته ای و موشکی پیونگ یانگ را محدود کند. 
ارتش کره جنوبی بابت واکنشی که در قبال ورود پهپادها به 
حریم هوایی سئول از خود نشان داده، عذرخواهی و اعلام 
کرده که به دلیل کوچک بودن پهپادها، قادر به سرنگون 
کردن آن نبوده است. دیپلمات های وزارت امورخارجه 
کره جنوبی، آمریکا و ژاپن در رایزنی تلفنی سه جانبه، اولین 
پرتاب موشک پیونگ یانگ در سال 2023 را محکوم کردند و 
هشدار دادند که چنین اقدامات تحریک آمیزی، کره شمالی 
را به انزوای بیشتر خواهد کشاند. وزارت دفاع کره جنوبی 
اعلام کرد که سئول با هدف افزایش قوای خود در راستای 
مقابله با پهپادهای کره شمالی، ظرف پنج سال آینده ۵۶0 
میلیارد »وون« معادل 441 میلیون دلار هزینه خواهد کرد. 

این برنامه در طرح جامع دفاعی کوتاه مدت کره جنوبی برای 
سال های 2023 تا 2027 گنجانده شده است. پهپادهای 
کره شمالی برای نخستین بار از سال 2017 تاکنون، طی 

روزهای اخیر به حریم هوایی سئول وارد شدند.
  تقویتتوانمندیهایکرهجنوبی

  وزارت دفاع کره جنوبی این بودجه را برای چهار پروژه با 
هدف تقویت قوای مقابله با پهپاد تخصیص داده که از جمله 
این اقدامات تقویتی می توان به تامین یک لیزر هوابرد برای 
سرنگون کردن پهپادها و همچنین یک پارازیت انداز برای 
مختل کردن مسیر پرواز پهپادهای کوچک تر اشاره کرد. 
همچنین کره شمالی سه موشک بالستیک کوتاه برد را به 
سمت دریای ژاپن آزمایش کرد. یونهاپ به نقل از ستاد 
مشترک ارتش کره جنوبی )JCS( گفت: این موشک ها از 
شهرستان چونگوا در استان هوانگهای کره شمالی حدود 
ساعت ۸ صبح به وقت محلی روز شنبه شلیک شدند. 
کره شمالی روز یکشنبه نیز یک موشک بالستیک کوتاه برد 
دیگر پرتاب کرد که اولین موشکی بود که در سال 2023 
توسط پیونگ یانگ آزمایش شد. در گفت وگوی سه جانبه 
اخیر دیپلمات های آمریکا، کره جنوبی و ژاپن، آنها پرتاب 
آزمایشی موشک کره شمالی را به شدت محکوم و تاکید 

کردند که تنها راه کره شمالی برای کاهش رنج شهروندانش 
در شرایط بحران اقتصادی، خودداری بیشتر از اقدامات 
تحریک آمیز و بازگشت به گفت وگو و هدایت منابع دولتی از 
توسعه موشکی به بهبود وضعیت رفاه عمومی است. 3 کشور 
همچنین تاکید کردند که اقدامات تحریک آمیز کره شمالی 
انزوای این کشور را عمیق تر خواهد کرد و همزمان باعث 
آمادگی دفاعی بیشتر ائتلاف آمریکا و کره جنوبی و ژاپن 
و پاسخی متحد و قاطع از سوی جامعه بین المللی خواهد 
شد. این دیپلمات های ارشد خاطرنشان کردند که اقدامات 
اعلام شده توسط پیونگ یانگ برای افزایش قابلیت های 
دفاع از خود پوچ است و فقط وضعیت را بدتر می کند. 
موضع گیری 3 کشور ژاپن، کره جنوبی و آمریکا پس از 
آزمایش اخیر کره شمالی صورت گرفته است. روز یکشنبه 
همچنین کیم جونگ اون، رهبر کره شمالی اعلام کرد که 
آمریکا به بهانه تقویت همکاری با کره جنوبی و ژاپن، در حال 
ایجاد »نسخه آسیایی ائتلاف ناتو« است. رهبر کره شمالی 
در جریان نشست عمومی حزب کارگر کره شمالی گفت: 
آمریکا در سال 2022 دائما انواع مختلف ابزارهای حمله 
هسته ای را به کره جنوبی ارسال کرد و فشار نظامی بر 
کره شمالی را به حداکثر رساند. وی افزود: آمریکا در عین 
حال، به سمت تحقق همکاری سه جانبه تمام عیار با ژاپن و 
کره جنوبی حرکت کرده و همزمان سخت در تلاش است تا 
یک ائتلاف نظامی جدید همچون نسخه آسیایی ناتو را تحت 
لوای »تحکیم اتحاد« ایجاد کند. کیم جونگ اون همچنین 
در بحبوحه چالش های خارجی خطرناک و شرایط کنونی 
روابط بین دو کره، بر اهمیت تقویت توانمندی های دفاعی 
پیونگ یانگ تاکید کرد. کره شمالی در ماه های اخیر در حوزه 
آزمایش های موشکی، فعال بوده است. پیونگ یانگ در 
سال 2022 حدود 40 آزمایش موشکی انجام داد و حدود 
70 موشک از جمله یک موشک بالستیک قاره پیما )در ماه 
نوامبر(، شلیک کرد. این اقدامات در واکنش به رزمایش های 

مشترک آمریکا و کره جنوبی در منطقه انجام شد.

 ۱5 نفر در انفجار سومالی کشته شدند
 شبکه الجزیره اعلام کرد: شمار کشته شدگان و افراد زخمیِ 
انفجار در سومالی به 3۵ نفر افزایش یافته است. به گزارش 
مهر، شمار کشته شدگان انفجار در سومالی به 1۵ نفر افزایش 
یافته و 20 نفر دیگر نیز زخمی شدند. رسانه ها به نقل از منابع 
محلی اعلام کرد 2 خودروی بمب گذاری در شهر »محاس« در 
منطقه هیران در جنوب سومالی منفجر شده است. اطلاعات 
اولیه حالی از این بود که دست کم 9 نفر در این انفجار کشته 
شده اند. این نوع انفجارها معمولا عناصر تروریستی الشباب 
وابسته به گروه تروریستی داعش در مناطق مختلف سومالی 
انجام می دهند. دولت مرکزی سومالی با صدور بیانیه ای 
اظهارکرد: دست کم 7 شبه نظامی از گروه تروریستی الشباب 
در جریان درگیری های تازه بین دو گروه داخلی آن در حومه 
منطقه هراردره در منطقه ساحلی مرکزی مودوگ کشته 
شده اند. در بیانیه دولت سومالی تاکید شد که این دو گروه 
بر سر تسلیم شدن به نیروهای مسلح سومالی اختلاف نظر 
داشتند. این تصمیم )تسلیم شدن( پس از سلسله شکست های 
الشباب در مودوغ، کانون فعالیت های این گروه تروریستی، از 
سوی برخی عناصر وابسته به آن اتخاذ شد. مقامات سومالی 
اعلام کردند: درگیری پس از آن آغاز شد که جنگجویان 
وفادار به یکی از فرماندهان گروه الشباب به نام »محی الدین 
دقاره« این منطقه را ترک کردند و با شبه نظامیان دیگر وارد 

نبرد شدند. 

هشدارترکیهبهیونان
   گسترش قلمروی دریایی

 یک مایلی را نیز نمی پذیریم
 سخنگوی رئیس جمهور ترکیه نسبت به عواقب جدی برای 
یونان در صورت گسترش آب های سرزمینی خود در اطراف 
جزیره »کرت« هشدار داد. به گزارش فارس، به نوشته وبگاه 
»کاثیمرینی« »ابرهیم کالین« گفت: »ترکیه حتی گسترش 
قلمروی دریایی یک مایلی را نیز نمی پذیرد.« وی درباره 
بی اعتنایی یونان و امکان اقدام نظامی ترکیه سخنی بیان 
نکرد. در روزهای اخیر توسط وزرای خارجه و دفاع ترکیه نیز 
چنین هشدارهایی را به یونان دادند. »حلوصی آکار« وزیر 
دفاع ترکیه یونان را به افزایش تنش با آنکارا در منطقه متهم 
کرد.  وزیر دفاع ترکیه بیان کرد: »متاسفانه یونان به اقداماتی 
که تنش را تشدید می کند، ادامه می دهد. جنگنده های 
یونانی طی هفته گذشته دو بار هواپیمای ما را مورد آزار و 
اذیت قرار دادند. این رفتار خصمانه به وضوح نشان می دهد 
که یونان مغرور شده است.« آکار افزود: »وقت آن است که 
ناتو به این نگرش خراب پایان دهد. ترکیه و یونان به خوبی 
یکدیگر را می شناسند. کسانی که آینده خوبی می خواهند 
باید از اشتباهات دیروز و امروز فاصله بگیرند.« دولت ترکیه، 
یونان را به استقرار تسلیحات در جزایر دریای اژه متهم کرده 
است. یونان، جت های ترکیه را به نقض حریم هوایی خود 
متهم کرده و ترکیه مدعی است این ماموریت ها بخشی از 

ماموریت ناتو انجام شده است. 

  رئیس جمهور ضمن مهم دانستن آغاز به کار ناوچه 
ابرفراصوت  موشک  به  مجهز  گورشکوف  ادمیرال 
»زیرکان«، گفت: تسلیحات قدرتمندی که توسط این 
شناور حمل می شود، کشور را در برابر تهدیدات خارجی 
محافظت می کند. »ولادیمیر پوتین« تجهیز ناوچه 
روسی »ادمیرال گورشکوف« به موشک ابرفراصوت 
»زیرکان« را امری مهم برای امنیت این کشور توصیف 
کرد. پوتین بیان داشت: »روسیه به توسعه توانایی های 

رزمی نیروهای مسلح و تولید تسلیحات امیدوارکننده 
ادامه خواهد داد.« به نوشته خبرگزاری »اسپوتنیک«، 
وی با بیان اینکه موشک زیرکان قادر است به طور قابل 
اعتمادی از امنیت روسیه محافظت کند، توضیح داد: 
»آغاز به کار ناو روسی ادمیرال گورشکوف مجهز به موشک 
زیرکان رویداد مهمی است.« رئیس جمهور روسیه در 
ادامه تاکید کرد: »تسلیحات قدرتمندی که توسط ناو 
ادمیرال گورشکوف حمل می شود، روسیه را در برابر 

تهدیدات خارجی محافظت می کند.« کار ساخت این 
ناوچه ۵ هزار تنُی به طول 13۵ متر از سال 200۶ آغاز 
شده و مراحل اصلی آن تا سال 201۸ ادامه داشت. ناوچه 
ادمیرال گورشکوف از سال 201۸ به صورت آزمایشی به 
آب انداخته و صحت عملکرد آن آزمایش شد. در یک 
مراسم پوتین دستور آغاز به کار خدمت رسمی این ناوچه 
در نیروی دریایی روسیه ضمن تجهیز به موشک زیرکان 

را صادر کرد. 

ولادیمیرپوتین:
 موشک »زیرکان« از امنیت روسیه حفاظت می کند

 


